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سفر بایدن؛ تهدیدات خیلی دور خیلی نزدیک

خاورمیانه دو مساله مهم دارد که یکی انرژی و دیگری مسائل امنیتی 
خاورمیانه است. به هر حال از زمانی که جنگ جهانی دوم تمام شده، 
این مسائل به صورت بسیار غامض که هر روز هم پیچیده تر می شود، در 
منطقه موجود است. الان پیرامون ایران وضعیت عراق، روسیه و لبنان و 
مسائل امنیتی شان به نوعی وجود دارد که هم به لحاظ اهمیت انرژی و 
هم اهمیت مسائل امنیتی، ایران قطعا در محور و کانون مباحث و اهداف و 
برنامه هایی قرار دارد که سفر آقای بایدن براساس آن طراحی شده و انجام 
می گیرد. اخباری هم که از این دیدارها بیرون می آید، نشان می دهد که 
هیچ موضوعی جدی تر از مساله ایران در این بحث ها نبوده و مخصوصا 
مباحث یا بحث های مذاکرات با مقامات اسرائیل دقیقا پیرامون ایران است 
که با ایران چگونه باید برخورد کرد و چه برنامه ای باید داشت. از این رو به 
نظر می رسد اینجا پیوندی با پرونده هسته ای می خورد که آمریکایی ها 
احتمالا با اسرائیل و بقیه متحدان شان و حتی عربستان این موضوع را 
مطرح خواهند کرد که اگر مذاکرات هسته ای به نتیجه نرسید، پلان B چه 
می تواند باشد و کشورهای منطقه چقدر آماده هستند که پا را از تحریم ها 
فراتر بگذارند و اگر ضرورت ایجاب کرد، وارد فشارهای فرااقتصادی شوند. 
این عمده بحث آقای بایدن در سفری که انجام داده است که می خواهد 
هماهنگی و انسجامی بین متحدانش در منطقه ایجاد و مخصوصا آنچه 
مربوط به مقابله با ایران است، حتما یک ائتلاف به هر صورتی که ممکن 
است رسمی یا غیررسمی بین کشورهای عربی و اسرائیل ایجاد کند. اما 
مقامات سیاسی ودیپلمات ها همیشه می گویند که اولویت با دیپلماسی 
است ولی اگر دیپلماسی نتیجه نداد، چه؟ الان ماه هاست که دیپلماسی در 
رابطه با پرونده هسته ای به نفس نفس افتاده و آن شادابی لازم که بتواند 
به نتیجه برسد را از خودش نشان نمی دهد. آمریکایی ها حاضر نیستند 
که در مواضعشان انعطاف نشان دهند. از نظر آنها بحث ها تمام شده و باید 
تصمیم اتخاذ کنند. به ویژه آنکه آمریکایی ها نمی خواهند درباره سپاه 
پاسداران، فعالیت هایش و اینکه در لیست تروریستی شان باقی بماند، 
انعطاف نشان دهند. این خط قرمزشان است و اگر برای ایران هم این 
خط قرمز باشد که سپاه در لیست باقی نماند، دیگر مذاکره معنی نخواهد 
داشت و قطعا شکست می خورد. ایران هم تلاش های خود را تاکنون انجام 
داده است. درحقیقت بحث ماهیتا سیاسی است و بحث های فنی و حقوقی 
خیلی اینجا نقش ندارد یا آنها به صورتی است که طرفین می توانند کنار 
بیایند. اینکه چگونه در حوزه های فنی نظارت انجام شود یا غنی سازی 
چگونه انجام بگیرد قابل بحث است یا اینکه شفافیت سازی چگونه انجام 
بگیرد ولی بحث سیاسی هیچ ربطی به مسائل فنی ندارد. از این رو به نظر 
می رسد آمریکایی ها به نحوی در قالب اینکه دیپلماسی در اولویت ماست 
و دیپلماسی تمام نشده، سخن می گویند ولی اگر فقط ادامه دیپلماسی و 
امیدواری به دیپلماسی وجود داشت، این سفر به این صورت که دارد انجام 
می شود با محوریت ایران انجام نمی گرفت یا حداقل در مقطع دیگری و به 
صورت دیگری انجام می شد. بعدا گزارش ها احتمالا توضیحات بیشتری 
را منتشر خواهند کرد که غیر از مساله ایران بحث انرژی نیز مطرح است. 
اینکه عربستان چگونه با آمریکا همکاری کند تا خلأ کاهش صدور نفت 
روسیه را پر کنند، آنهم موضوعی است که به ایران هم ربط دارد. یعنی 
در مساله انرژی اینکه ایران کجا قرار دارد، بحث مرتبطی با مساله انرژی 
است. نهایتا ایران اهمیتی که در این مقطع دارد، بیشتر به حوزه امنیت 
منطقه است. لذا موضوع امنیت خیلی پررنگ است و برای این موضوع 
یک برنامه ریزی اساسی می شود و عمده تلاش بایدن این است که اعراب 

و اسرائیل را به حداکثر همگرایی و هماهنگی در مقابل ایران برساند. 

یوسف مولایی
استاد دانشگاه

سخنگوی دولت:  به هیچ وجه قصد بازگرداندن ارز 4200 تومانی را نداریم
آرمان ملی: سخنگوی دولت طی سخنانی با اشاره به موضوع »بازگشت ارز ترجیحی« و 
طرح آن در برخی رسانه ها، اظهار کرد: با توجه به اینکه مطابق قانون بودجه، دولت مکلف 
شده بود که نرخ ارز مبنای محاســبه عوارض ورودی را نرخ ارز ETS حساب کند )یعنی 
فرض شود که نرخ ارز نیمایی حساب کند(، این نتیجه اش چنین می شد که مطابق قانون 
بودجه تا پیش از این اگر کالایی در حال ورود به کشور بود و می خواستیم مشخص کنیم 
که ارزش ریالی آن چقدر است تا مطابق ارزش ریالی، از آن کالا عوارض گرفته شود -  و 
این در حالی بود که آن کالا با ارز خارجی خریداری شده بود -  اهمیت داشت که هر دلار 
را چند تومان حساب کنیم. علی بهادری جهرمی گفت: تا پیش از این، از سال ۱۳۹۷، این 
نرخ ارز ۴۲۰۰ تومان فرض می شد، یعنی تصور می کردیم هر دلار ۴۲۰۰ تومان است. پس 
یک جنس مثلًا ۱۰ هزار دلاری ضربدر ۴۲۰۰ تومان می شد و قیمت تمام شده محاسبه 
و حقوق ورودی آن محاسبه و دریافت می شد. وی یادآور شد: قانونگذار در قانون بودجه 
امسال گفته است که این نرخ ارز که عدد محاسباتی است را ۴۲۰۰ تومان فرض نکنید 
بلکه همان ارز ETS واقعی را محاســبه کنید. دولت مکلف به اجرای این قانون بود ولی 
اجرای آن منجر به این می شد که نرخ عوارض ورودی نسبت به ارز۴۲۰۰ تومانی قبلی، 
پنج شش برابر افزایش یابد.  سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه هیات وزیران پیش از اجرای 

این قانون در تاریخ ۷ اردیبهشت جلسه ای داشت و در آن تصمیم گرفت برای اجرای این 
قانون،  ضریب های حقوق گمرکی و ســود بازرگانی را کاهش دهد، اظهار کرد: این یک 
سیاست ترمیمی بود تا آثار تورمی سیاست اصلاح اقتصادی را کاهش دهد و مطابق همین 
تصمیم، سود بازرگانی برای بسیاری از کالاها کاهش پیدا کرد و ابلاغ شد. وی ادامه داد: 
در همان جلسه حقوق گمرکی هم که در صلاحیت مجلس شورای اسلامی است، با تنظیم 
لایحه ای دوفوریتی و ارســال آن به مجلس پیگیری شد تا حقوق گمرکی از ۴ درصد به 
یک درصد کاهش پیدا کند.  سخنگوی دولت تصریح کرد: برخی وزرا و برخی نمایندگان 
معتقد بودند، دولت چون چند حکم لایحه اصلاحی را باهم تقدیم مجلس کرده، ممکن 
است که در مخالفت مجلس موثر باشد. در همین زمینه لایحه مجدداً در هیات وزیران 
آمد و به صورت مجزا طی دو لایحه تقدیم مجلس شد. یک لایحه دوفوریتی برای همین 
موضوع کاهش حقــوق گمرکی و یک لایحه دوفوریتی بــرای مباحث دیگر که ناظر به 
موضوع قیر در لایحه بودجه بود و الان منتظر نظر مجلس در این زمینه هستیم. بهادری 
جهرمی خاطر نشان کرد: به هیچ وجه هرگز نه دولت پیشنهاد داده و نه لایحه ای داده و نه 
قصد داشته لایحه ای بدهد که نرخ ارز مبنای محاسبه را به ۴۲۰۰ تومان برگرداند. دولت 

پیشنهاد داده که عوارض ورودی که بعداً ضربدر این نرخ ارز می شود، کاهش پیدا کند. 

علی شمخانی:   امنیت وارداتی، تامین کننده منافع پایدار کشورهای منطقه نیست
آرمانملی:نماینده رهبر معظم انقلاب و دبیر شورای عالی امنیت ملی جمهوری 
اسلامی ایران که برای انجام دیدار رسمی یک روزه به جمهوری آذربایجان سفر کرده 
است، بعد از ظهر روز جمعه با رامیل اسوب اف دبیر امنیت ملی این کشور دیدار و 
گفت وگو کرد.  دریابان علی شمخانی در این دیدار با اشاره به ریشه های مشترک تمدنی، 
تاریخی، دینی و فرهنگی بسیار نزدیک دو کشور و دو ملت، گسترش و تعمیق روابط با 
جمهوری آذربایجان را بخش مهمی از سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران عنوان 
کرد. وی افزود: ما در گذشته یک ملت بودیم که به دلایل مختلف از هم جدا شدیم اما 
ریشه های مشترک، همچنان باقی است.  دبیر شورای عالی امنیت ملی خاطر نشان کرد: 
نباید اجازه داد نظام سلطه و بدخواهان دو ملت خدشه و آسیبی به روابط برادرانه دو 
کشور وارد کنند. شمخانی با اشاره به تداوم شرارت های رژیم اشغالگر قدس که با هدف 
نفوذ در سازوکارهای امنیتی منطقه دنبال می شود، تصریح کرد: رژیم صهیونیستی به 
عنوان کانون اصلی شرارت و ناامنی در منطقه، اکنون با بحران های سیاسی و چالش های 

اقتصادی و اجتماعی داخلی روبه روست و تلاش می کند با انتقال بحران های داخلی 
به منطقه، فشارهای داخلی را کاهش دهد. دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان 
حمایت مستمر از صلح و ثبات در منطقه را از راهبردهای اصلی جمهوری اسلامی ایران 
بر شمرد و تصریح کرد؛ یکی از مولفه های اصلی ایجاد صلح و ثبات احترام به حاکمیت 
و تمامیت ارضی کشورهای منطقه است.  وی افزود: با هر اقدامی که منجر به ایجاد 
ناامنی و تغییر در ژئوپلیتیک منطقه بشود مخالفیم و با آن مقابله خواهیم کرد. شمخانی 
خاطر نشان کرد: امروز همه کشورهای منطقه به این باور رسیده اند که امنیت وارداتی 
نمی تواند تامین کننده منافع بلند مدت آنان باشد و تنها راه دستیابی به ثبات و امنیت 
پایدار همکاری مسئولانه کشورهای منطقه با یکدیگر است. دبیر شورای عالی امنیت 
ملی گفت: همکاری همه جانبه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، امنیتی و دفاعی میان 
تهران -  باکو را به نفع ایران و آذربایجان می دانیم و برای توسعه مناسبات دو جانبه که 
تامین کننده منافع ملی دو کشور است بدون هیچگونه محدودیتی آمادگی کامل داریم. 

»آرمانملی«تحولاتپیرامونمذاکراتایرانوعربستانرابررسیمیکند
پالس  های مثبت تهران و ریاض برای احیای روابط
ریاضعمیقنیست صباحزنگنه:پیشرفتدرمذاکراتتهرانـ

حقوقدانان و مدافعان حقوق بشر در مقام تحلیل دلیل انشاء 
عهدنامه های بین المللی خاصه آن دسته از توافقات که منجر به 
تاسیس نهادها و مراجع بین المللی مانند جامعه ملل یا دیوان 
کیفری بین الملل شده است از یک فلسفه واحد و مشترک که 
همانا لزوم ایجاد امنیت در جامعه جهانی است دفاع کرده اند. 
ضرورت وجود امنیت در ابعاد بین المللی ناشی از قاعده بدیهی 
تعامل کشورها با یکدیگر در راستای لزوم حیات اجتماعی 
کشورهاست. شرط لازم و البته ناکافی تحقق این ایده آل 
حرکت بر مداری مشترک و تمکین از قواعد جهان شمولی است 
که کشورها طی تشریفات تعریف شده ای آن را پذیرفته و بعضا 
با تصویب در پارلمان خویش به آن اعتباری همسنگ مقررات 
داخلی خود داده اند با این وصف سال هاست که شاهد نقض 
ضمنی یا صریح عهدنامه هایی هستیم که سال ها برای تدوین 
و تایید آن تلاش شده است. نقطه تاریک و تاسف آور قضیه 
آنجاست که برخی کشورها برخلاف ادعای ضرورت تامین 
حداقل های حفظ حقوق بشر و امنیت جهانی، در بزنگاه های 
تاریخی پا پس کشیده و یا اسفبارتر ردپای ایشان در نقض 
آنچه پیش تر مدعی ضرورت اعمال و اجرای آن بوده اند دیده 
شده. از مقطع زمانی محاکمه یاماشیتای ژاپنی تا مجروحان 
شیمیایی جنگ عراق علیه ایران تا محاکمه صدام و.... شاهد 
سیاست یک بام و دوهوای جامعه جهانی در مواجهه با مصادیق 
نقض حقوق بشر اعم از جنایات جنگی، نسل کشی و... هستیم. 
بررسی و پیگیری جرایم ارتکابی در جنگ اوکراین و روسیه 
ابتدا با یک چالش مهم روبه رو بود و آن هم عدم عضویت 
طرفین مخاصمه )روسیه- اوکراین( در دیوان بین المللی 
کیفری که با درخواست پیگیری مساله از سوی کشور لیتوانی 
و سپس ۳۹کشور)فرانسه، چک، هلند، یونان، سوئیس، سوئد 
و...( که خواهان مطرح شدن پرونده جنایات جنگی این جنگ 
در دیوان شدند رفع شد، مساله بعدی شناسایی و تطبیق 
رفتارهای ارتکابی رژیم اوکراین و روسیه و مقامات سیاسی 
این کشورها با جرایم در صلاحیت دیوان کیفری بین الملل 
که تاکنون مصادیق مسلمی از جنایت جنگی و... در حمله به 
مهدکودک، حمله به مناطق مسکونی و غیرنظامی و... دیده 
شده )ماده6تا8اساسنامه دیوان کیفر( که به رغم پیگیری چند 
تیم حقوقی و تلاش دادستان دیوان تاکنون نتیجه ای حادث 
نشده است که علت اصلی عدم حصول نتیجه مطلوب تا به 
این لحظه همانا مهم ترین نقص الزامات بین المللي یعنی عدم 
وجود ضمانت اجرای مناسب در کنار عدم تسریع و قطعیت در 
برخورد با اقدامات ناقض حقوق بشر است. در کنار این مسائل 
معاون شورای امنیت ملی روسیه در تازه ترین اظهار نظرش 
مدعی شده است چنانچه روسیه در دادگاه لاهه به اتهام 
جنایات جنگی محکوم شود، احتمال جنگ اتمی وجود دارد! با 
وجود مقررات سختگیرانه بین المللی خاصه در بحث تسلیحات 
اتمی، مقام سیاسی عالی رتبه کشوری بدون کمترین واهمه ای 
از شروع جنگ اتمی می گوید لذا به نظر می رسد حوادث و 
اتفاقات اخیر بهترین بهانه است برای اتحاد جامعه جهانی 
وعملکرد واحد و یکدست در محکومیت رفتارهای تهدید آمیزِ 

ناقض حقوق بشر. 

تهدید مدودف 

محمدهادی جعفرپور
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در ۲هفته اخیر محصول کار مرکز پژوهش های 
مجلس تحت عنوان پیش نویس قانون تشکل های 
اجتماعی در معرض نظر مردم قرار گرفت و از همه 
ذی نفعان وعلاقه مندان به ساماندهی موسسه های 
مردم نهاد درخواست شد با ارائه نظرات و پیشنهاد های 
خود قوام بیشتری به این پیش نویس دهند تا قانونی 
که ان شاا... از تصویب مجلس خواهد گذشت با اقبال 
عمومی مواجه شود و بعد از مدتی کوتاه درخواست 
اصلاح آن مطرح نشود که اصلاح قوانین مجلس به 
آسانی مصوبات هیات دولت و امثالهم نیست بلکه 
فرایندی طولانی و پیچیده دارد. اگرچه تهیه کنندگان 
این پیش نویس می گویند در تنظیم آن نظرات تعداد 
زیادی از تشکل ها و فعالان اجتماعی گرفته شده و 
در جلسات متعدد به بحث و گفت وگو در همه ابعاد 
آن پرداخته شده است، بازهم از همگان درخواست 
مشارکت وهمکاری برای تقویت آن کرده اند. نکته قابل 

اهمیت و دقت نظر، ضرورت مشارکت چهار دستگاهی 
است که طی این سال ها در امر صدور مجوز تاسیس 
و نظارت بر فعالیت تشکل های مردم نهاد، مسئولیت و 
مداخله داشته اند و از ابعاد مختلف آن آگاهی دارند. 
مسلما چنانچه این دستگاه ها فارغ از حساسیت های 
سازمانی با دیدی ملی به این پیش نویس نگاه کنند 
و نظرات کارشناسی خود را که محصول سال ها دانش 
اداری است در طبق اخلاص تقدیم تدوین کنندگان 
قانون کنند مسلما در انسجام، تقویت و جامعیت 
قانونی که مصوب می شود، بسیار تاثیرگذار خواهد بود 
البته ضرورت دارد علاوه بر آنچه در قانون آمده است 
به آن بعنوان یک مسئولیت ملی و کشوری نگاه شود. 
تدوین کنندگان پیش نویس در چند جلسه ای که 
شب ها به صورت اسکای روم تشکیل شد و تا پاسی از 
شب استمرار داشت نکاتی را یادآور شدند که یکی از 
آنها را که اجرای آن مشروط به مشارکت سازمان های 
دولتی و حکومتی است در این فرصت مرور می کنیم. 
تشکیل شورای توسعه مشارکت های اجتماعی موضوع 
بسیار مهمی است که در ماده)6( پیش نویس مطرح 
شده است و در ترکیب آن اشخاصی از جمله معاون 

مشارکت های اجتماعی سازمان امور اجتماعی کشور، 
نماینده دادستان، نماینده وزارت خارجه و سازمان 
صدا وسیما، معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
نهادهای  نمایندگان  قوه قضائیه همچنین  جرم 
نظارتی، یکی از اعضای کمیسیون فرهنگی اجتماعی 
هیات دولت، نماینده شورای عالی استان ها، نماینده 
دستگاه  های تخصصی و یکی از نمایندگان عضو 
کمیسیون مجلس، حضور دارند که تعداد اعضای آن 
نشان دهنده اهمیت موضوع است و اجرای موفق قانون 
بستگی به حضور جدی و مسئولانه آنان دارد. اگرچه 
یادآوری این نکته ضرورت دارد که در مقابل حضور این 
تعداد از نمایندگان سازمان های وابسته به حکومت و 
دولت فقط ۴نماینده از تشکل های مردم نهاد پیش 
بینی شده است که ناکافی است و در رای گیری ها 
نظرات تشکل ها را بلااثر می سازد. حتی اگر از هر یک 
از انواع تشکل های اجتماعی تخصصی قرار باشد فقط 
یک نماینده حضور داشته باشد، بیشتر تشکل های 
تخصصی بدون نماینده خواهند بود البته امید است 
قبل از طرح رسمی آن در مجلس این تعداد مورد 

بازبینی قرار گیرد و اصلاح شود. 

مشارکت در تدوین قانون تشکل های اجتماعی 

سفر بایدن؛ تهدیدات خیلی دور خیلی نزدیک
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خاورمیانه دو مساله مهم دارد که یکی انرژی و دیگری 
مسائل امنیتی خاورمیانه است. به هر حال از زمانی که 
جنگ جهانی دوم تمام شده، این مسائل به صورت بسیار 
غامض که هر روز هم پیچیده تر می شود، در منطقه موجود 
است. الان پیرامون ایران وضعیت عراق، روسیه و لبنان و 

مسائل امنیتی شان به نوعی وجود ...
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در ۲هفته اخیر محصول کار مرکز پژوهش های مجلس 
تحت عنوان پیش نویس قانون تشکل های اجتماعی 
در معرض نظر مردم قرار گرفت و از همه ذی نفعان 
وعلاقه مندان به ساماندهی موسسه های مردم نهاد 
درخواست شد با ارائه نظرات و پیشنهاد های خود قوام 

بیشتری به این پیش نویس دهند تا ...

عذرخواهی پنهانی بایدن 

صفحه11

سخــن روز

صفحه6

ظاهرا سفر بایدن به خاورمیانه به چند ضلع مهم تقسیم 
شده است از جمله راضی نگه داشتن عربستان تا نفت 
بیشتری را به اروپا صادر کند. عربستان تعهدی با اوپک 
پلاس دارد و با روسیه قرارداد امضا کرده است و تا الان هم 
شاهد بودیم که محمد بن سلمان نمی خواهد روسیه را در 

این حوزه از خود برنجاند. مساله بعدی...

علی بیگدلی
تحلیلگر مسائل بین الملل
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»آرمانملی«تبعاتحذف4صفرازپولملیرابررسیمیکند؛

پایان رژه صفـــــــــرها 
پورابراهیمیرئیسکمیسیوناقتصادیمجلس:

حذف4صفرتاثیریدرشرایطتورمیوقدرتخریدمردمنداردوفقطباحذف4صفرسادهسازیعددهاصورتمیگیرد

»آرمانملی«ازتأییدرسمیموججدیدکرونا
درکشورگزارشمیدهد

 موج هفتم کرونا و تجربه تلخ 
محرمانگی اطلاعات  

درشرایطیوزارتبهداشت،موججدیدامیکرون
راناشیازکاهشرعایتپروتکلهاازسویمردم
میداندکهدرجلسهرسمیاینوزارتخانهدر
کرمانشاه،کسیماسکبرصورتنداشت!

آرمانملی:درست در زمانی که بهرام عین اللهی، 
وزیر بهداشت و درمان، ورود کشور به موج جدید بیماری 
را تایید و خواستار رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی 
مردم و تســریع در انجام واکسیناســیون نوبت سوم و 
چهارم شد، که یک عکس از جلسه ای در کرمانشاه، همه 
توجهات را به خود جلب کــرد. در این تصویر به وضوح 
مشخص است که پروتکل های بهداشتی فقط برای مردم 

است و سخنگوی ستاد کرونا به توصیه خودش ...
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محسن جلیلوند در گفت وگو با» آرمان ملی«: عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

چهلمین روز درگذشت 
 حجت الاسلام دعایی 

در حرم امام)ره(

آمریکانمیخواهد
ایرانبیشازاندازه
بهروسیه
نزدیکشود

نبی اله عشقی ثانی
تحلیلگر مسائل اجتماعی

سفربایدنبهخاورمیانه
راهبرد1۰سالآینده
آمریکادرخاورمیانه

راطراحیمیکند

عبدالله امیدوار این سفر را تنها رفت !

 پوتین با
  آغوش باز 
به تهران می آید

 بایدن می خواهد کمربند
 امنیتی به دور ایران 

را تکمیل کند

آرمانملی:عبدالله امیدوار  جهانگرد و مستندساز ایرانی روز پنج شنبه۲۳تیر در 
کشور شیلی درگذشت. او و برادرش عیسی امیدوار از اولین جهانگردان  
ایرانی هستند که با موتورسیکلت بسیاری از کشورهای جهان را  با این 

شعار»همه متفاوت همه خویشاوند« درنوردیدند. شاید شما 
هم فیلم های مستند این دو برادر را دیده  یا کتاب سفرنامه 
برادران امیدوار را که سفرنامه مفصل آن هاست  به دور دنیا 
را خوانده باشید. شاید به مجموعه  فرهنگی تاریخــــی 

سعد آباد رفته و از موزه  آنها دیدن کرده اید...

صفحات 6 و7 صفحات 6 و7


